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MAJDNEM 3 MILLIÁRDOT KÖVETELNEK A SZEVIEPTOL 

Pénzükre várnak az építők 
SZEGED, ALGYŐ 
FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL 

13 órakor Temesvári Zoltán, a 
hitelezők ügyvédje nyilatko-
zott az újságíróknak. Elmond-
ta, 15-20 olyan vállalkozást 
képvisel, amelyeknek az 
M43-as autópálya első és má-
sodik szakaszán, a szegedi és 
a csongrádi elkerülő útnál el-
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Hetven teherautóval demonstráltak a kifizetetlen vállalkozók. FOTÓ: KARNOK CSABA 

„Az algyői Gémes Trans 
Kft.-nek tavaly október 
óta tartozik a Szeviép 
370 millió forinttal." 
Gémes Gábor cégképviselő 

végzett munkájuk után mint-
egy 3 mill iárd forinttal maradt 
adósa a Szeviép Zrt. Az ügy-
véd kijelentette: minden jogi 

lehetőséget megvizsgálnak 
annak érdekében, hogy akár a 
beruházó felelőssége is kide-
rüljön, hiszen annak szerző-
déskötéskor bankgaranciát 
kellet kérnie a fővállalkozók-
tól, az alvállalkozóknak járó 
kifizetések biztosítékául. Meg-
tudtuk: hétfőn a beruházó 
Nemzeti Infrastruktúra Fej-
lesztő Zrt.-nél egyeztetnek. 

A demonstráció egyik szer-
vezője, Gémes Gábor, az al-

Csődvédelem. A Szeviép Zrt. a szegedi villamosprojektben, az M43-as 
sztráda, a szegedi nyugati, valamint a Csongrádot elkerülő út kivitelezés-
ében is konzorciumi tagként érdekelt. A csődvédelem bejelentését, április 
29-ét követően Bárányi Sándor többségi tulajdonos a cég fizetésképte-
lenségéhez vezető okok között az állami megrendelésekhez kapcsolódó 
pótmunkákat és a késedelmes kifizetéseket is megemlítette. Csak a ki 
nem fizetett számlák áfafethalmozása 600 millió forint, miközben a ban-
kok 1,7 milliárd forinttal csökkentették a Szeviép hitelkeretét. 

győi Gémes Trans Kft. képvi-
selője elmondta, tavaly októ-
ber óta tartozik nekik a Szevi-
ép 370 millió forinttal: a sztrá-
da töltéséhez szállították az 
anyagot. 

Beszéltünk Szabó Lászlóval, 
a Szeviép Zrt. pénzügyi igazga-
tójával, aki elismerte, hogy tar-
toznak az alvállalkozóknak. A 
vezető szerint a hitelkivonások 
miatt vannak fizetési nehézsé-
geik. - Évi 15 milliárd forint kö-
rüli építőipari teljesítményhez 
legalább 3-5 milliárd bankhitel 
szükséges, ami az elmúlt évben 
meg is volt, de ez 2009-hez ké-
pest a felére csökkent. Amikor 
a szerződéseket aláírtuk, an-
nak tudatában tettük, hogy kö-
zel 3 milliárdos hitelállomány 
áll rendelkezésre." 

Nemcsak a 47-esen, hanem 
az olajmezőn, a nyomvonal-

A konzorcium fizet 

Az M43 alvállalkozói tartozás 
kapcsán a beruházó NIF Zrt. 
felvette a kapcsolatot a Tisza 
M43 konzorciumot vezető Se-
desával - válaszolta kérdése-
inkre Fazakas Orsolya kommu-
nikációs vezető. A spanyol cég 
arról nyilatkozott, hogy elis-
meri az alvállalkozók teljesíté-
seit, a jogos ellenértéket pe-
dig kifizeti. Úgy tudjuk, hogy a 
konzorcium másik tagja, a 
Hídépítő Zrt. is egyetemleges 
felelősséget vállalt a tartozá-
sok kiegyenlítésére. 

nál is álltak demonstrálók. A 
Szeviép Zrt. Római körúti 
székháza előtt pedig egy régé-
szeti munkákat végző alvállal-
kozó munkatársai tüntettek. 

NINCS ADAT ARRÓL, MENNYI ARZÉN JUT A SZERVEZETÜNKBE 

Milliárdokat spórolnának az Uniónak 
Mielőtt sokmilliárdos költsé-
gekbe verik magukat az önkor-
mányzatok a víztisztító beren-
dezések megvásárlásával, 
előbb meg kellene vizsgálni, 
hogy nálunk mennyi arzén jut 
az emberek szervezetébe. Sok 
pénzt meg (ehetne spórolni, az 
Uniónak is - vetődött föl a me-
gyei közgyűlésen. 

CSONGRÁD MEGYE 
BAKOS ANDRÁS 

Hány ember halálát okozta 
eddig az ivóvizünkben jelen 
lévő arzén? - tette fel a kér-
dést kétszer is Marosvári Atti-
la megyei közgyűlési képvise-
lő Balogh Erikának, az ÁNTSZ 
regionális tisztifőorvos-he-
lyettesének. Az egészségügyi 
szakember azt mondta, erről 
nincsenek adatai, a WHO 
azonban egyértelműen bizo-
nyította, hogy az arzén rák-
keltő, és tény az is, hogy Ma-

gyarország nem kapott fel-
mentést az Uniótól a kötele-
zettség alól, hogy az ivóvíz-
ben mért arzént literenként 10 
mikrogramm alá csökkentse. 
Eddig nálunk 50 mikrogramm 
volt a határérték, az uniós 
szabvány szerint így jelenleg 
a 60 Csongrád megyei telepü-
lés közül 42-nek tisztíttatnia 
kell. Csak Algyő, Balástya, 
Csanádalberti, Csanádpalota, 
Csanytelek, Csengele, Csong-
rád, Felgyő, Kistelek, Kövegy, 
Nagylak, Nagytőke, Ópuszta-
szer, Pusztaszer, Sándorfalva, 
Szatymaz, Szentes-Magyartés 
és Zsombó csapvize felel meg. 

Az egyelőre nem mondatott 
ki , hogy a többi településen 
mit kel l tenni, bevezetik-e pél-
dául a zacskós víz árusítását. 
Az önkormányzatok csatla-
koztak az ivóvízjavító progra-
mokhoz, a beruházást 90 szá-
zalékkal támogatja az Unió, 
de így is nagyon nagy önerőt 

kell előteremteni: Szentesnek 
például a 2 milliárdosra terve-
zett programjához 200 milliót. 
A kisebb, forráshiányos tele-
püléseknek ez nagyobb falat. 
A téma már nem csak az ön-
kormányzatokat érdekli. In-
ternetes fórumokon arról fo-
lyik a szó, hogy nyilván a tisz-
títóberendezéseket gyártó cé-
geknek kedvez az, ami most 
zajl ik, a határérték megállapí-
tásával kapcsolatos eljárás 

végeredménye is. Korábban 
pedig lapunknak Vincze Lász-
ló országgyűlési képviselő fo-
galmazta meg: várhatóan 
megjelennek azok is, akik szí-
vesen beszállnának a prog-
ramba tőkével - a helyi víz-
művek tulajdonrészéért cseré-
be. Ezt pedig nem szabad 
hagyni. 

A megyei közgyűlésen ez 
nem került szóba, az viszont 
igen, hogy vizeinkben az el-
múlt húsz évben csökkent az 

arzéntartalom. Ha már ezt le-
het tudni, azt is érdemes len-
ne megvizsgálni, valóban 
mennyi arzén jut a magyar 
emberek szervezetébe. Való-
színűleg kevesebb, mint a 
nyugatiakéba, akik sok tenge-
ri halat fogyasztanak - érvelt 
Gyovai Gáspár csongrádi al-
polgármester. Ha egy tudomá-
nyos kutatás ezt a vélelmet 
megerősíti, annak azért lenne 
jelentősége, mert kiderülne, 
hogy tényleg mindenütt el 
kell-e költeni azokat a milliár-
dokat vagy sem. És nem csak 
a megépítésről van szó, hi-
szen az elkészült tisztítóknak 
a működtetése is sokba kerül, 
ami akár 50 százalékos vízdíj-
emelkedéssel is járhat. Ráadá-
sul a készülékek nemcsak áz 
arzéntól, hanem más ásvá-
nyoktól is megszabadítják a 
vizet. Kérdés, hogy ez az érve-
lés meghatja-e az Európai Bi-
zottságot. 

Kínaiak a spájzban 

99 Aki manapság 
kínaiul tanul, már 
nem az egzotikuma, 
hanem a praktikuma 
miatt vág bele. 

^ TOMBÁCZ RÓBERT 
tombacz@delmagyar.hu 

Pár éve a megyeházán találkoztam egy középkorú férfi-
val , aki rendkívül izgatottan járkált föl-alá az egyik ajtó 
előtt. A magyar állampolgársági vizsga szóbelijére ér-
kezett. Bár akkor már 15 éve élt nálunk, és a konyha-
nyelvet elég jól törte, a latin betűs írással és olvasással 
még mindig igencsak hadilábon állt. Elsőre nem is jött 
neki össze a vizsga. 

Remélem, a radnótis diákok, akik jövőre kezdik a kí-
nait, magabiztosan elsajátítják majd ezt a miénktől tel-
jesen különböző nyelvet, gondolkodást és kultúrát, 
mert úgy tűnik, hamarosan hatalmas előnyt jelent majd 
ez a tudás. Aki ugyanis manapság kínaiul tanul, már 

nem az egzotikuma, 
hanem a praktikuma 
miatt vág bele. 

Akár tetszik, akár 
nem, szembe kell néz-
ni vele, hogy a polco-
kon sorakozó, koráb-
ban tartós fogyasztási 

cikknek nevezett termékek kilencven százaléka Kíná-
ban készül. Ha paranoiásabb lennék az átlag nyugati-
nál, azt is mondhatnám: ez a szám jól mutatja, hogy a 
kínai gazdasági gyarmatosítás már jó ideje folyik a vi-
lágban. Ez is a globalizációval jár. 

Mint ugyanis mindenki tudja, a világon ott a legol-
csóbb a munkaerő, ezért a márkás futball-labdától a pa-
pucson át a tévéig minden gyártó ott dolgoztat. Emiatt 
hihetetlenül gyorsan növekszik a kínai gazdaság. Az or-
szág pedig - a maga közel másfél milliárdos fogyasztói 
bázisával - a világ legnagyobb felvevőpiaca. Azt hi-
szem, nem kell hosszasan ecsetelgetrii, hogy ez a gaz-
dasági világhatalom mennyi munkát adhat azoknak a 
nyugatiaknak is, akik jól ismerik a kínai nyelvet, a kul-
túrát és a gondolkodást. Ezért is nagyon hasznos a sze-
gedi elitgimnázium kezdeményezése, amire - a szá-
mokból kitűnik - a diákok jelentős része is nyitott. 

Már csak az érdekelne, a kínai nyelvórákon szó 
esik-e majd olyan kényes témákról is, mint a szólás- és 
vallásszabadság, az emberi jogok, a környezetszennye-
zés vagy éppen Tibet helyzete - amelyeket a piacra áhí-
tozó üzletemberek és politikusok szemlesütve kerülget-
nek kínai tárgyalásaikon. Ugyanis ezek a témák is a kí-
nai kultúra részei. Sajnos. 

Kisbolygó viseli 
Galamb József nevét 
A Ford T-modell makói születésű 
konstruktőréről, Galamb József-
ről nevezett el egy újonnan fel-
fedezett kisbolygót Sárneczky 
Krisztián csillagász, aki koráb-
ban Szegeden is dolgozott. 

MAKÓ 
SZABÓ IMRE 

Csillagászati térképekre ke-
rült a makói születésű Galamb 
József neve: kisbolygót nevez-
tek el róla. Galamb Józsefet 
szerte a világban a Ford T-mo-
dell konstruktőreként ismerik 
- Makón szobra, emléktáblája 
van, iskola viseli a nevét. 

A Nemzetközi Csillagászati 
Unió elfogadta az elnevezést. A 
2-3 kilométeres átmérőjű kis-
bolygó 4,92 év alatt kerüli meg a 
Napot. A kisbolygó felfedezője a 
36 éves Sárneczky Krisztián. A 
budapesti csillagász Szegedhez 

is kötődik, itt volt ugyanis dok-
torandusz, és mint lapunknak 
elmondta: otthonra lelt a Ti-
sza-parton tudományos szem-
pontból. És hogy Sárneczky 
Krisztián miért éppen a makói 
születésű konstruktőrről nevez-
te el a kisbolygót? Azért, mert 
egy amerikai kutatási program 
felvételeit elemezve bukkant rá. 
Mondhatni tehát, hogy ameri-
kai-magyar felfedezésről van 
szó, ezért akarta olyasvalakiről 
elnevezni, akit mindkét ország-
ban tisztelnek. Így mindkét 
nemzet a magáénak érezheti. 

Ez egyébként nem egyedi 
dolog. Kapott már kisbolygó 
nevet hasonló megfontolásból 
a Hollywoodban Drakula 
megformálásával sztárrá vált 
Lugosi Béláról, illetve a BASIC 
programnyelv megalkotásá-
val ismertté vált matemati-
kusról, Kemény Jánosról is. 

Támogatást lehet kérni 
ó'shonos állatokra 
CSONGRÁD MEGYE. Idén elő 
szőr védett őshonos és veszé-
lyeztetett mezőgazdasági ál-
latfajták támogatására nyí l ik 
lehetőség az Európai Mező-
gazdasági és Vidékfejlesztési 
Alapból. Többek között szür-
ke szarvasmarha, kenderma-
gos tyúk, szőke mangalica és 
l ipicai ló szerepel a támogat-
ható állatok l istáján. El i t , 
génmegőrző és fajtafenntartó 
minősítésbe sorolt ál latokra 

lehet támogatást igényelni. A 
legtöbbet, egyedenként 284 
eurót az elit minősítésű szür-
ke marhára kaphatnak a te-
nyésztők, míg fajtafenntartó 
ál lományba sorolt szürke 
marhára 160 eurót kérhetnek. 
A támogatási kérelmet legké-
sőbb május 31-éig lehet be-
nyújtani a Mezőgazdasági és 
Vidékfejlesztési Hivatal 
(MVH) Csongrád megyei ki-
rendeltségéhez. 
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ELEDELGYUJTES 
a szegedi, gazdira váró 
kutyáknak és 

Május 8-án, szombaton 9-12 ára között a Retek utcai MATCH áruházban, 
valamint 10-15 ára között a Máravárosi krt.-i Fressnapf áruház előtt 

(itt örökbe fogadható kutyákkal, cicákkal) várják önkénteseink 
az adományokat. 

Tappancs Állatvédő Alapítvány, adászám: 18469453-1-06 

www.tappancs.szeged.hu 
l v í i p p í n c u DÉLMAGYARORSZÁG 
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Adó 1%-os felhívás 
A kóbor kutyák nem 
jutalomfalatra vágynak. 
Az életükért küzdenek. 
1%-kal több az esélyük. 
A d ó j a 1 % - á v a l t á m o g a s s ^ a k ó b o r 
m e n t ó T a p p a n c s Á l l a t v é d ő A l a p í t v á n y t ! 

Adószám: 18469453-1-06 
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